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''Ono što životinje prolaze u uzgoju za meso, mlijeko i jaja ne može se opisati riječima!''
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Zavod za zaščito rejnih živali Koki (Zavod Koki) u Sloveniji (Bresternica kod Maribora) pruža utočište tzv. farmskim životinjama, a njihov rad sa zanimanjem prati i slovenska javnost.

Udruga Prijatelji životinja najveća je organizacija u Hrvatskoj koja se bori za prava i zaštitu životinja.

Prije nekoliko dana posjetili su nas i razveselili poslasticama neke od ambasadora Kokija, spašene od klanja i uzete iz sustava uzgoja. A mi smo, kako drukčije nego iskoristili priliku za kratak intervju o problematici ''farmskih'' životinja općenito i na ''chat s jabukom u društvu svinje Dore'' pozvali predsjednika Prijatelja životinja, g. Luku Omana.

1. Koji su, po Vašoj procjeni, ključni problemi u uzgoju ''farmskih'' životinja?

Životinje na farmama pate od rođenja do kraja uzgoja, u transportu pa do smrti u klaonici. Što sve prolazi životinja u uzgoju radi mesa, jaja ili mlijeka gotovo je riječima neopisivo. Rijetko koja uspije odrasti; većinom su zaklane u svojoj mladenačkoj dobi, a neke su ubijene i dan-dva nakon rođenja. Te su životinje nevidljive, iako ih je golem broj svuda oko nas. Svake godine broj ubijenih u svijetu prijeđe stravičnih 60 milijarda. Nevidljive su jer industrija ne želi da ih se vidi kao živa bića s kojima trebamo dijeliti ovaj planet i za čije iskorištavanje nemamo nikakva opravdanja, kao i zato što ih ljudi kao pojedinci ne žele vidjeti i suočiti se sa strahotom u kojoj sudjeluju. Ipak, sve je više dovoljno hrabrih ljudi koji su spremni boriti se protiv ove velike nepravde promjenom vlastita načina života te širenjem ideje suosjećajne prehrane i veganstva.

2. U Hrvatskoj imate utočište za ''farmske'' životinje Ianua, koje smo i sami posjetili. Koja je Vaša ocjena uloge skloništa diljem svijeta? Zašto je njihovo postojanje toliko važno?

Utočišta za te ispaćene životinje iznimno su važna jer su to sretna mjesta na kojima svaka životinja može slobodno pokazati svoju osobnost. To su mjesta koja pokazuju ljudskost kakva bi trebala biti; pokazuju odnos prema životinjama kakav bi trebao biti pravilo, a ne iznimka. Utočišta educiraju o najosnovnijoj i najbitnijoj spoznaji koju ljudi trebaju doživjeti, o spoznaji da su životinje osjećajna svjesna bića kao i ljudi te da se tako trebamo i odnositi prema njima od najmlađe dobi. Važna je suradnja udruga za prava životinja i utočišta kako zbog pozitivne poruke koja treba doći nakon svakog ukazivanja na patnju životinja tako i zbog izravne poveznice sa zajedničkim radom na promicanju veganstva, koja često izostane, jer ne vidimo životinje koje spasimo, primjerice, dajući nekome letak o razlozima za vegansku prehranu. Utočišta pružaju i aktivistima oazu spokoja i nade te im daju snagu da ustraju i da ideju prenose i na nove generacije.

3. Kakav je odnos Hrvata prema ''farmskim'' životinjama i kako je uređeno zakonodavstvo na tom području?

Potrošnja mesa, mlijeka i jaja svakim danom raste. Ljudi jedu životinje i njihove izlučevine i češće od triput dnevno, a da toga nisu ni svjesni. Dijelovi nečijega tijela zapakirani su u šarene posude i predstavljaju proizvode u kojima mnogi ne vide patnju i smrt životinja, glad u svijetu, nemilosrdnu potrošnju vode, zagađenje okoliša i globalno zatopljenje, kao ni ljudske bolesti i daljnju neodrživost, već posežu, kao ovisnici, prema artiklima koji ubijaju životinje, ljude i planet na kojem se svi zajedno nalazimo. S druge strane, svakim danom sve je više vegetarijanaca i vegana; njihov je broj u stalnome porastu. U Hrvatskoj živi više od 160 tisuća ljudi na bezmesnoj ili veganskoj prehrani. Mnogi vegetarijanci odlučuju se na korak naprijed i postaju vegani. Ljudi postaju svjesni karnizma u kojem se nalaze i dolazi do nezaustavljive promjene. Sve je više i onih koji se ne srame aktivno sudjelovati u pokretu za prava životinja i biti glas za one koji ne mogu govoriti za sebe.

4. Kakve projekte provodite kako biste nešto promijenili?

Kao udruga radimo na izmjenama Zakona o zaštiti životinja i podzakonskih akata, surađujemo s državnim i lokalnim vlastima te imamo dobre rezultate zahvaljujući i pojedincima koji nam pomažu volontiranjem, potpisivanjem peticija i drugom vrstom podrške. Ipak, svjesni smo da je to samo dio aktivnosti koje trebamo provoditi kako bismo poticali pozitivne promjene. Stoga organiziramo prosvjede, predavanja, javne akcije, reagiramo u javnosti te na druge načine educiramo i skrećemo pozornost ljudi na situaciju u kojoj se nalaze životinje. Svake godine u rujnu, na glavnome zagrebačkom trgu, organiziramo ZeGeVege festival kojim promičemo veganstvo i održiv razvoj. Važan dio našeg djelovanja je stvaranje suradnje među udrugama i pojedincima te poticanje na osobni aktivizam za životinje, koji ne poznaje granice.

5. Koji je vaš moto i što želite prenijeti ljudima?

Iskoristimo svaki dan - živimo da bismo živjeli, a ne da bismo preživljavali. Životinje nas sve trebaju i svatko može pomoći, bez obzira na to gdje se nalazi i u kakvoj je situaciji. Mijenjajmo sebe kako bismo mijenjali druge. Dio smo velike promjene, najvažnije za čovječanstvo, i budimo dio pokreta. Potaknimo sve oko sebe i na najmanji korak i na najmanju promjenu jer je važno koračati u dobrome smjeru. Izazovimo sve na promjenu još danas jer svaki pomak nekome spašava život i stvara bolju budućnost. Pridružite nam se ili djelujte samostalno, a ako trebate poticaj, posjetite Zavod Koki.

Pripremila: Ksenija V. Kutlačić

Foto: Prijatelji životinja, Zavod Koki
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Udruga Prijatelji životinja neprofitna je nevladina udruga, osnovana 2001. godine s ciljem promoviranja zaštite i prava životinja te vegetarijanstva, odnosno veganstva, kao etički, ekološki i zdravstveno prihvatljivog životnog stila.

Udruga je članica EVU,
Eurogroup for Animals, ECEAE, IAFC i OIPA.







Prijatelji životinja, Jurišićeva 25, 10000 Zagreb

Radno vrijeme ureda: od pon. do pet. od 10 - 16h,

a izvan radnog vremena po dogovoru

(molimo da svoj dolazak najavite).

E-mail i ostali kontakti
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